



ပာင်လူင် ပွင်,ဝုးကီးသင်

မာင်လိုင်လတ်းဝုး ပာင်လူင် ခန့် ကမ်,လမ်,လွင်;သင်။ မာင်လိုင်ဂေး; လတ်းဝုး မခမ်းပီခမ် ဖူးပိုခမ်း (ဒဏ္ဍာရီ) ခန့်ဂုလ်း။ မာင်ဂေးဂေး; လိတ်းဂွမ်းမာ်ပာင်လူင်ခန့် လွင်;မခမ်းဂီခမ်မီးဒေဂဗုဒလ; ဖိုဝ်,ဝုး လိတ်းဂွမ်းမာ်ပာင်လူင် တုလ်းတိုဝ်းဝုး ခန့်လုံပာင်လူင် ခခမ်တေသင်,ထုတ်,တိုဝ်းခမ်ဂေးမီး။ မာင်လိုင်ဂေး;ဝုး ဂွမ်းမခမ်းပာင်လူင် ခခမ် လမ်,လွင်;လိုင်ဂွေ, လိတ်းဂွမ်းမာ်ပာင်လူင် ခမ်ဂေးမီး။

ဂေးလုံ တွပ်,ထုတ်,။ မိုဝ်းပီး ၁၉၄၈၊ လိုခမ်မေ, (၁၄) ဝခမ်းခခမ် မိုင်းကီလုံသရေး လံးတိုက် မိုင်းဂိုမ်း ဂွမ်းမခမ်းသေ ကင်,လံး လွတ်းလိတ်းခမ်းခေးမုး တေးထိုင်ဝခမ်းမိုဝ်းလိတ်။ ဂွမ်းပိုဝ်း လိတ်းပိုခမ်ဖာပ်, လိုင်;ဝုး ဧပလ်းဖုဝ်း (Balfour) ကခမ်လံး ပိုခမ်ကွတ်,မုး မိုဝ်းပီး ၁၉၁၇ ခန့်ဂေး; ပီခမ်ကခမ် လွင်;ခိုက်;ခမ်,လွံးထီမ် ခခမ်,ဂိုဝ် မိုင်းကီလုံသရေး တေလံးလွတ်းလိတ်းသင်းခေးခခမ်ဂေး။

လိတ်းပိုခမ်ဖာပ်, ဧပလ်းဖုဝ်း (Balfour) ခခမ် သမ်ပီခမ်ကီးသင်။ ဝုခမ်,လူင်ခွတ်;မိုင်း မိုင်းကိင်းဂ လိတ်း; ကု,တု,လိတ်းခပးဖုဝ်း (Arthur James Balfour) တီမ်းလိတ်းသုင်,ဂွံး ပေး,ရခမ်, ရုတ်လ်ချိုး (2nd Baron Rothschild)၊ ခန့်လိတ်းခခမ်ဝုး လူင်,လံးတင်;မိုင်း ဂွံးလတ်းခိုင်းဂျူး တီးခန့်မိုင်း ပု,လိတ်းသတံး ခန့်ယဝ်။ ယုခမ်ခခမ် ဖိုခမ်လိတ်း; ဧပလ်းဖုဝ်း (Balfour) ကခမ်ဝုးခခမ် မခမ်းမခမ်းဝုး လတ်းခိုင်းဂျူးခန့် လူင်,လံးပီခမ် မိုင်းလွတ်းလိတ်းသင်းခေးမခမ်းဂုလ်း ဝုးခမ်ဂေး။

မိုခမ်ခခမ်,ခခမ်ဒလ; လိတ်းဂွမ်းမာ်ပာင်လူင်ခန့်ဂေး; မခမ်းမခမ်းဝံ; မိုင်း (၄) မိုင်းခန့် ကခမ်ဂွမ်းခေးယု, ဖိုမခမ်းခခမ် တုက်းလွင်းလံးလုံဂခမ်သေ လွင်းလံးမိုင်း တု,တေ,တင်; မိုင်းဖွမ်းဂွမ်းတုမ်ဂခမ်ခန့်ယဝ်။ ပွင်,ဝုး မိုင်းဂွမ်းတုမ် မိုင်းမခမ်းခန့် ကမ်,လိုင်;ဝုး လတ်းခိုင်းမခမ်းဂုလ်း လတ်းခိုင်း ဖိုတ်,တရိတ် မိုင်းတံး၊ ခင်, ချိုင် ခပ်ဂေး; ပီခမ် ကပ်;ခွင်ဒလ; မီးသုခမ်,ဖိုင်,ပိုင်းဂခမ်သေ ကမ်,ဂေး လူင်,လံးမီး ဖွမ်းကုပ်;ပိုင်,မိုင်းယု, ပွင်,ဝုးခမ်ဂေး။

ဂွမ်းပိုဝ်းခမ်ဒလ; မိုင်းဂွမ်းတုမ်မိုင်းမခမ်းခခမ်; လတ်းခိုင်း (၄) မိုင်းခန့် ပီခမ်လပ်;ခွင်မိုင်း ကခမ်ဝုးခခမ် လိတ်းဂွမ်းမာ်ပာင်လူင်လံး; မခမ်းမခမ်းဝံ;ဒလ; မခမ်းပီခမ် လိတ်းမခမ်းမခမ်း;တရးဝင် (Legal document)

ကန်ဆိုင်ယူယံ။ ရှုလုံးဂျာ တင်းဒတ၊ ၁၉၄၈ တေ့ထိုင်မးဝန်းမိုင်းလီဝ် ရှုန်းဂူးလောင်းခိုင်း
ကန်ဝုး မီးသုခင်၊ ဗီင်၊ ပီင်းဂခင် မီးဗွမ်းကုပ်ပိုင်၊ မိုင်းဂွမ်းတုမ်ဆခင် ကမ်၊ လံးမီးမးခး။

ကမ်၊ ရှိုင်ကမ်၊ ဆခင်း ကန်တေ့ဂိုတ်း ပာင်ဂုမ်လူင် ရှပ်ပာ်၊ ပီး ၂၁ ဆခင် လူင်၊ လံး တီပီးတတ်းမန်းမခင်၊
ဝုး ရှုန်းမိုင်း လောင်းခိုင်းမိုင်းတံး (ဗီတ်၊ တရီတ်၊ မိုင်းတံး)၊ ခာင်၊ ချိုင်၊ မိုင်းယောင်းလီင်း ဒလး မာခင်း
(British Burma) ခပ်လိုင်ခံး၊ ပီခင်လောင်းခိုင်း လံးဂွမ်းဂွမ်းဒတ၊ တင်း မိုင်းဗွမ်းဂွမ်းတုမ်မိုင်းမာခင်း မး
လိုင်ခံးယူယံးကေး။



ပီး၂၀၁၅ ဗုန်းခပ်လမ်း NCCT ဒလး၊ UPWC ခပ် ကန်ခပ်ပုး ခင်းပာင်ဂုမ် တေ့တေ့ဂိုင်းလူင်း
ဂိုတ်းယိုင်းဂခင် တင်းမိုင်းပတ်းပိုခင်